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26. 11. 2023 – Kdo snese příchod Páně? 

 

1. čtení: Mt 24, 37-51 
 
Píseň: NEZ165 – Temnou, divnou mlhou bloudím sem a tam 
   
Základ kázání: Mal 3, 1-5  
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

jaká práva mají bezdomovci? Jaká měli ve starověku? Jaká práva 
měl sirotci – a jaká mají dnes? 

A jakým způsobem do stejné skupiny s utiskovateli sirotků a 
bezdomovců patří čarodějové, cizoložníci, křivopřísežníci? Neměl by se 
vytoužený Pán, posel Boží smlouvy, raději nejprve vypořádat třeba 
s vrahy nebo zloději? 

Jistě se vypořádá i s nimi – i s dalšími zlými. Ale Malachiáš – stejně 
jako ostatní proroci – se soustředí na nejzákladnější vztahy ve 
společnosti. A jak je žije většina společnosti. Vrazi jsou tedy samozřejmě 
také problémem, ale vrahů je ve společnosti mizivý zlomek. Na rozdíl od 
cizoložníků, křivě přísahajících, ulhaných a podvádějících. Na rozdíl od 
těch, kteří neplatí pracovníkům za odvedenou práci – natožpak férově. 

Takových je i dnes, po dvou, dvou a půl tisíciletích ve společnosti 
většina. Jen nevěru přiznává asi 70% mužů i žen. Proto může Malachiáš, 
Ježíš i ostatní proroci naprosto klidně pronést: Kdo obstojí, až přijde do 
svého chrámu vytoužený Pán, posel Boží smlouvy? Protože to bude 
z lidského pohledu taková katastrofa, jako když přišla potopa za dnů 
Noe! 

Jen cizoložství a partnerská nevěra tedy vylučuje většinu lidí 
z možnosti „obstát.“ Nebo alespoň „snést“ Boží příchod v jeho slávě. 

A teď k nim přidejme křivě přísahající. Tedy všechny, kteří lžou 
pro svůj osobní zisk. Kteří se zaštiťují třeba i božskou autoritou, aby 
získali důvěrou, kterou plánují zradit. A zneužít. A využít. Pro svůj 
prospěch. Kolik lidí může projít tímto „sítem?“ 

Čarodějové a kouzelníci se mohou zdát být dnes už passé. Avšak 
opak je pravdou. Všichni ti mágové (blíží se advent!), zaklínači, 
čarodějové a černokněžníci nejsou žádnými eskamotéry. Nejsou a nebyli 
to lidé, kteří pro pouhé pobavení diváků vytvářeli očividné iluze. 
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Naopak tvrdili a tvrdí, že ukazují pravdu. Že nejde o iluze – ale o 
skutečnost. A tak se lidé jejich „kouzly“ měli a mají řídit. Tak to byli a 
jsou podporovatelé pohanství a přirozenosti a přirozené teologie. Tedy 
všichni ti, kteří odvádějí od poslušnosti Stvořiteli světa. Přesvědčováním 
k poslušnosti iluzorním a mnohem slabším božstvům. Většinou navíc 
neexistujícím – nebo hůř, vyrobeným lidskýma rukama: 

„Náš život přece nemá v ruce nebeský Otec – ale božstvo 
ekonomiky! Energetických firem! Daňových úřadů! Jen blázen by věřil 
živoucímu Bohu! Nespasí a nezachrání nás jednotlivě ani společně 
nebeský Otec – ale peníze! Chytrost našich mozků a šikovnost našich 
rukou! Dobře šlapající firmy!“ Ano, kapitalismus je stejným 
čarodějnictvím jako např. gnóze. Nebo manichejství. Nebo kult římského 
císaře. Nebo egyptského faraona. Nebo souhvězdí a astrologie dodnes. 

Také proto jsou ve stejné skupině ti, kteří nádeníkům ani dalším 
zaměstnancům neplatí férovou mzdu (Dt 24, 15; Lk 10, 7; Mt 10, 10). 
Nebo klidně (takřka) žádnou.  

Ti všichni reprezentují zcela běžné jednání v lidské společnosti 
starověké i postmoderní. A tak reprezentují ničitele těch 
nejzákladnějších vztahů. A proto do stejné skupiny patří také všichni, 
kteří utlačují sirotky a vdovy. Ti, kteří utiskují dokonce i bezdomovce a 
chudé přistěhovalce. Totiž ty nejslabší a vlastně bezprávné ve 
společnosti. 

Společnost totiž nemůže dobře fungovat, když nemůžeme věřit ani 
manželovi nebo partnerce. Když očividně nemůžeme tak úplně věřit 
mužům ani ženám cizím, že se nebudou pokoušet odloudit nebo využít 
naše nejbližší. Nebo nás. Protože lhát, falešně slibovat a křivě přísahat je 
dnes stejně běžné jako v době Malachiášově. Stejně jako okouzlovat lidi 
nesmysly, blbostmi, hloupostmi materiálními i ideologickými. Stejně 
jako prostě neplatit férovou mzdu za danou práci. Jak to vše i další 
vidíme ve sféře světské i církevní. 

Tak podle toho lidské společnosti vypadaly a vypadají. A tak bude 
příchod Páně jako oheň taviče. Jako žíravina louhu, která bělí plátno. 
Proto k Ježíšově narození přišli právě jen mágové a pastýři – tedy 
bezprávní cizinci a chudí. A nikdo jiný. 

A tak se Bůh Otec ani Syn ani Duch svatý přece nemůžou divit, že 
my už se na takový příchod nijak netěšíme! Že o něj právě proto 
neprosíme! Kdepak prvokřesťanké maran-atha = Pane, přijď! Dnes už 
dávno naopak: Pane, hlavně tě prosíme, nepřicházej! 
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Protože nám to tu zkazíš už úplně! Odkryješ všechny ty lži a 
nepravdy a polopravdy! Odhalíš všechnu lidskou pověrčivost a 
spoléhání na všechno a všechny jiné – jen ne na tebe, Stvořitele a 
Vykupitele! Odhalíš, jak málo jsme ochotní druhým věřit – stejně jako 
oni nevěří nám. 

Odhalíš totiž, jak pořád ještě neumíme ani nejzákladnější vztahy – 
partnerské ani rodinné. Jak je i nadále podvod, zneužívání, zrada a 
nevěra běžná a samozřejmá i v těch nejzákladnějších vztazích. I mezi 
těmi nejbližšími lidmi. Stejně jako v zaměstnání a obchodu.  

Ačkoli ty jsi takový nebyl. Uprostřed lží a nevěry Božího lidu i 
celého lidského světa ses ty mezi nás narodil dobrovolně. Narodil ses 
jako nemanželské dítě. Žil jsi v Galilei pohanů a uzdravoval jsi zejména 
ty nejodstrkovanější, které společnost dodnes nechce. Někteří z nich 
nakonec nemají práva dodnes – natož, aby se jich mohli domoci. 

Ačkoli ty jsi ukázal, že lhát ani podvádět není nutné. Jakkoli nás 
lidský svět přesvědčuje již od dětství o opaku. Jakkoli nás o tom 
přesvědčuje od útlého dětství naše vlastní duše a přirozenost. Ty jsi 
dokázal v Ježíš Kristu i prorocích, že je možné nedat na pověry, 
pohádky, iluze a ideologie. A že je to dokonce to nejlepší pro všechny. 

Protože všechno ostatní kromě Tebe končí potopou. Louhem a 
ohněm. Tavící výhní, v níž může obstát jen zlato a stříbro. A proto se v ní 
zcela v nicotu obrátí ta všechna tak samozřejmá nevěra, zrada, 
využívání a zneužívání, křivé přísahy a falešné sliby. 

Ale co potom zbude? Co zbude z lidského světa a každé 
společnosti? Co zbude z našich životů? Z našeho náboženství? Z naší 
víry? Z naší duše? 

Ale možná o to jde. Aby nezbylo nic, co není Bůh. Co není Boží. Co 
není z Boha. A tak, co není svaté, oddělené, zvláštní, ne-konformní. Aby 
zůstalo jen stvořenost každého člověka k obrazu Božímu. To jediné 
nezkřivené hříchem a zlem a pýchou a sebestředností vlastní i bližních. 

Aby zbylo, jen to jediné zlaté a stříbrné v každém člověku. To 
jediné, co máme rozvíjet a posilovat. To jediné, co je počátkem každého 
života. To jediné, co nás může zachránit, spasit, vykoupit. Vytáhnout 
z jámy neřešitelných problémů osobních, vztahových, mezinárodních i 
planetárních. 

To jediné, co můžeme Bohu přinést jako obětní dar. Totiž Boží moc 
a dobrotu. Boží laskavost a milosrdenství. A tak Boží oběť ve stvoření 
všeho dobrého, každého člověka, oběť i na kříži a v prázdném hrobě. Jen 
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Bůh může zachránit. Vše ostatní je iluze. A tak „čarodějnictví“ a 
„kouzelnictví.“ A tak nevěra a zrada. A tak útisk a otroctví a smrt a 
potopa a louh a výheň. Které si lidé tak rádi vybírají sami. Ještě 
s úsměvem na tváři a pocitem vlastní „hadovské“ chytrosti. 

Protože ty, Hospodine, jen ty jediný můžeš snést svůj příchod. Ty 
jediný můžeš obstát před svým soudem. Jako jsi obstál už v narození 
v Ježíši z Nazaretu. Jako obstáváš každý den a každou sekundu ve 
věrnosti své smlouvě s námi. 

A tak přijď, Pane. Maran-atha. Protože tě nakonec přeci jen 
hledáme. Přeci jen po tobě toužíme. Přeci jen toužíme, aby nebylo nic 
než dobro. Už konečně! Ačkoli to znamená zkázu v podstatě všeho 
lidského. Opravdu přijď, Pane. Už za týden, když začne zase další 
advent. A tak zase další tvůj „příchod.“ 

Přijď a ty sám rozhodni a vyber a přines, co je dobré. Rozsekej 
všechny ty naše gordické uzly. Dotáhni svou smlouvu do konce. Přines 
své království. Aby bylo už jen dobro. Tvé dobro. Tvá láska. Tvá věčnost. 
Tvé milosrdenství. 

Které začíná v nejzákladnějších lidských vztazích. Protože 
vztahem tebe s každým člověkem. A pak každého člověka s tebou. A 
podle těchto dvou nejprvnějších vztahů pak vypadají všechny ostatní – 
vůči našim nejbližším. Se všemi bezbrannými. Se všemi bez práv a 
zastání. Se všemi zneužívanými a využívanými. Se všemi lháři, 
křivopřísežníky i cizoložníky. 

Pane, přijď! Maran-atha! 
Amen. 

 
Píseň: NEZ431 – Navštiv nás, Kriste žádoucí 


